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Vordingborg
Idrætsråd

 Dagsorden Referat

Deltagere:

Henrik Pape (HP)
Lars Kleist (LK)
Ulla Røngaard, (UR)
Knud Erik Petersen (KEP)
Frank Larsen (FL)

Allan Søefelt afbud
Ole Madsen afbud

Dato, tid og sted: 05.09 2023 - Mønshallerne

Referent: Dagsorden bestyrelsesmøde 15-08-2023

1. Bestyrelsesarbejdet

1.00 Siden sidst

I forlængelse af vores artikel i idræts monitor er vi blevet
kontaktet af en fundraiser som vi vil inviterer til vores
næste bestyrelsesmøde.

Interview med LK fra Idræts Monitor kan ses nederst i
referat
LK kører en reklame kampagne i efteråret på facebook
for vores fundraisings projekt.
HP kontakter VIR sponsorer med henblik på støtte til
fundraisings projekt

1.01 Facebook og
hjemmeside, Lars Kleist

1.01 Kontakt til
kommunen, Lars Kleist,

Pape skal kontakte Ole Hampenberg for at få et møde
med Forenings & Fritidsrådet omkring frivillige og deres
vilkår.

1.02 Presseansvarlig,
Henrik Pape, Lars Kleist

1.03 DGI, Henrik Pape Merethe stopper som direktør.

1.04 DIF, Idrætsråd,
Henrik Pape

1.05 Forenings og
Fritidsråd, Henrik Pape

1.06 Styregruppen §17
stk 4,/ borger indtagelse
og nærdemokrati -
Frivillig fredag Lars Kleist

Lars orienterede om gruppens arbejde og dens
indstilling, den er kommet med til politisk behandling.

https://www.google.com/search?sca_esv=557162323&rlz=1C1GCEA_daDK1010DK1015&sxsrf=AB5stBhC4qDZWQpctAtmg_MwC2r60YkNlA:1692121518233&q=M%C3%B8nshallerne&spell=1&sa=X&ved=2ahUKEwih7orwm9-AAxVwRfEDHbwMAzkQBSgAegQIExAB
https://docs.google.com/document/d/1w15uoVaAIi5CVTnkkcs2C4BA9fM5WNuexpj-N_tplpw/edit


1.07 Foreninger,, Ulla
Røngaard,

Næste møde måske i Ornebjerg

1.08 Idrætspriser, Lars
Kleist & Henrik Pape

1.09 Kasserer, Ole
Madsen

Resultat 2023 Vi skal gøre en indsats for at få flere til at give et bidrag.
Vores nuværende sponsorer kontaktes omkring deres
tilsagn om at støtte. Pape kontakter dem.
Lars kontakter Kenneth fra Erhversforeningen.

1.10 Integration (
seniorliv ),

1.11 Kurser /
arrangementer,
Vidensdeling
Lars, Ulla, Allan

Kurser for foreninger - Vordingborg Kommune

Årsmøde med foreningerne er den 12. oktober i
Mønshallerne.

2. Kommende møder /
invitationer

LK skal tage kontakt til Vordingborg Erhverv.

3. Høringssvar

4. Generalforsamling

5. Eventuelt

6. Næste møde Næste møde 2. oktober kl. 17.00

Tekst fra idrætsmonitor med Lars Kleist

Kommunen har smækket kassen i: Lokalt idrætsråd starter fundraising for pressede idrætsforeninger

Det presser det lokale idrætsliv, at Vordingborg Kommune i foråret lukkede for alle puljer, der kommer foreningerne
til gode. Sådan lyder meldingen fra idrætsrådet, som med en ny indsamling håber at kunne støtte foreningerne
med både udvikling og drift.

Det er ikke helt let at være idrætsforening i Vordingborg Kommune i øjeblikket. Særligt ikke, hvis økonomien lige
knap hænger sammen, eller idétavlen er fyldt med planer om nye tiltag og arrangementer for resten af sæsonen.

Siden foråret har samtlige puljer, som idrætsforeningerne normalt kan få tildelt penge fra, været lukket ned og vil
fortsat være det resten af 2023. Det gælder Aktivitetspuljen, Facilitetspuljen, Kultur og Eventpuljen, Strategisk
Udviklingspulje, Talentpuljen samt Udviklings- og uddannelsespuljen.

Nedlukningen skyldes den ekstraordinært pressede økonomi i kommunen, som har fået kommunalbestyrelsen til
slå bremsen i.

https://docs.google.com/spreadsheets/d/1PMrdkrOSJFvphFy9Zk9Xd6Rpcf0rdfJSA2otwawzkAM/edit#gid=0
https://www.vordingborg.dk/frivillig/foreninger/kurser-for-foreninger/
https://docs.google.com/document/d/1Oa17cyi850UZAu3rLPpAhUmdcSw32bVDnOUsuD6Fk6U/edit


»Kommunalbestyrelsen har indført et indkøbsstop helt særligt i 2023 for at få styr på den kommunale økonomi. Og
der er puljerne det sted, hvor vi rent faktisk kan stoppe op, uden at det går ud over i hvert fald de helt nære
velfærdsområder,« siger Ole Hampenberg Andersen, centerchef for Kultur, Fritid og Udvikling.

Til gengæld går det ud over idrætsforeningerne, hvilket frustrerer det lokale idrætsråd, som peger på, at manglen
på kommunale støttemuligheder risikerer at ramme flere af de lokale klubber hårdt.

»Vi har for eksempel en lille fodboldklub, som har kæmpestort opland og kan få en masse ting til at fungere, men
deres økonomi er så skrantende, at de dårligt har råd til at købe kridt til deres kridtmaskine. Og de har jo brug for
at kunne søge de her puljer,« siger Lars Kleist, næstformand i Vordingborg Idrætsråd, som ærgrer sig over rækken
af idrætsforeninger, der i øjeblikket må sparke nye initiativer og aktiviteter til hjørne.

Han og resten af idrætsrådet har derfor brainstormet på, hvordan de kan gøre noget aktivt for at hjælpe
foreningerne. Resultatet ligger nu online, hvor rådet har startet en tre måneders fundraising i håb om at samle en
god pose penge, der kan deles videre ud til idrætten.

Vigtigt med gennemsigtighed

Fundraisingen foregår på sitet sponsor.me, som netop er målrettet indsamlinger til sportsprojekter. Samtidig har
rådet sideløbende startet en MobilePay Box, hvor folk anonymt kan komme med donationer, da ikke alle har lyst til
at have deres navn frem på sponsorsitet, fortæller næstformanden.

Uanset ad hvilken kanal, pengene kommer ind, er det dog vigtigt med fuld gennemsigtighed omkring beløbene.

»Når de tre måneder er gået, vil vi lave en liste over, hvad der er kommet ind på både sponsor.me og i
boks-indsamlingen. Så kan vi sige klart: ’Det her er det beløb, vi har at lege med’, så idrætsforeningerne kender
rammen for det,« siger Lars Kleist.

Det er første gang, Vordingborg Idrætsråd kaster sig ud i et indsamlingsprojekt som dette, og Lars Kleist har heller
ikke kendskab til lignende initiativer hos andre af landets idrætsråd.

Indtil videre er det også svært at vide, hvor langt man kan nå med indsamlingen, da den kun lige er gået i gang. I
skrivende stund er der indsamlet 700 kroner på sponsor.me, mens beløbet via Mobilepay ikke er opgjort endnu.

Det er ikke meget, erkender Lars Kleist, men han glæder sig over positiv respons fra en række lokale sponsorer,
som normalt donerer penge til en årlig uddeling af idrætspriser.

»Alle de her sponsorer har sagt, at de synes fundraisingen er en god idé, og at vi godt kan regne med et beløb fra
dem,« siger næstformanden og understreger, at alt bruges og vil være indsatsen værd.

»Det er jo oplagt. Hvis vi kan være med til at give en klub 5.000 kroner, så de har kridt til næste sæson, så er det
en lille ting, vi kan gøre en forskel med.«

Drift eller ej?

http://sponsor.me/
http://sponsor.me/
http://sponsor.me/


Ud over at være næstformand i Vordingborg Idrætsråd sidder Lars Kleist også i Forenings- og fritidsrådet samt
Styregruppen for Frivillighed og Nærdemokrati i kommunen, så han har med egne ord været med »langt ind i
maskinrummet« under nedlukningen af puljerne.

Alligevel kom det ifølge ham meget bag på både idrætsrådet og de lokale foreninger, at der pludselig blev taget en
politisk beslutning om at lukke for ansøgninger resten af året.

Det kom også bag på centerchef Ole Hampenberg Andersen, men sådan vil det nu engang være, når der er
økonomiske vanskeligheder, mener han.

»Jeg synes, det er et udtryk for rettidig omhu af kommunalbestyrelsen, at de gør det, men det var ikke varslet på
nogen måde. Politikerne vidste det lige så hurtigt, som vi vidste det,« siger han.

Ole Hampenberg Andersen understreger dog, at uanset om foreningerne var forberedt eller ej, er de nedlukkede
puljer alle projektpuljer, som kan søges til nye initiativer eller indkøb – ikke til drift.

»Der er ikke noget i den her nedlukning, der burde ramme idrætsforeninger eller andre foreninger på den løbende
drift,« siger han.

Dette er Lars Kleist dog ikke helt enig i. For ham at se, kan nedlukningen også risikere at komme til at presse
klubberne i hverdagen.

»Som tænkt eksempel har vi måske en boldklub, som har sat nogle ting i søen og så er nødt til at tage nogle
penge ud af deres kapital til at få skudt et begynderhold eller andet i gang. Og de penge kommer de måske til at
mangle på et eller andet tidspunkt, når de skal betale strøm,« siger han.

Skulle der komme til at mangle penge til strøm, er det, fordi en forening i forvejen er dårligt kørende økonomisk,
lyder det fra Ole Hampenberg Andersen. Og har man som forening søsat projekter, inden man har fået tilsagn om
projektmidler, er det at leve livet farligt, tilføjer han.

»Så man kan bare lade være med at sætte det projekt i gang, man ville have søgt til. Det kan selvfølgelig være
surt nok i sig selv, men det har intet at gøre med de faste bevillinger, der normalt tilflyder foreningerne i form af
medlemstilskud og lokaletilskud,« siger centerchefen.

Uddelingen bliver en løbende vurdering

Selvom driften i idrætsforeningerne ifølge Ole Hampenberg Andersen ikke bliver påvirket af puljernes nedlukning,
anerkender han stadig, at det har konsekvens for foreningerne.

»Det er alle de penge, som dybest set kan gøre det lidt sjovere at være frivillig, og det er jo rigtig træls at gå glip
af.«

Han roser idrætsrådet for at tage initiativ til fundraisingen og håber, den kan hjælpe til at understøtte nye aktiviteter
i idrætsforeningerne i en presset tid.



Det håber Lars Kleist naturligt nok også, og derfor handler det lige nu om at få gjort opmærksom på indsamlingen.
Det gør idrætsrådet først og fremmest via deres Facebook-side og gennem lokale medier. Men der kan sagtens
gøres mere.

»Vi har talt om at få lavet nogle postkort, vi kan tage med ud til vores dialogmøder med klubberne, så folk, der
kommer i klubben, kan se dem. Vi har også drøftet andre muligheder, men problemet er, at vi ingen penge har,
fordi vi ikke får kommunalt tilskud. Så vi er nødt til at arbejde inden for nogle rammer, hvor det næsten er gratis,«
siger Lars Kleist.

Om de indsamlede penge mest skal gå til nye initiativer eller til at hjælpe de mest pressede foreninger med den
daglige drift, har man endnu ikke taget stilling til. Ifølge Lars Kleist bliver det en løbende vurdering i idrætsrådet.

Og måske vil vurderingerne fortsætte ind i det nye år også, for hans frygt er, at selvom puljerne åbner igen i 2024,
så vil kommunens ringe økonomi igen spænde ben.

»Jeg vil da være rigtig ked af, at man lukker puljerne ned igen efter tre måneders tid, men jeg er bange for, at det
bliver sådan,« siger han og fortæller, at uanset hvad der sker, har Idrætsrådet dog tænkt sig at fortsætte deres
fundraising og starte en ny indsamling, når de første tre måneder er gået.


